

高中英语阅读表达 解题指导

2024.3.5



阅读回答问题

考题介绍

命题特点及考点

解题思路

例题点拨

备考建议

考题介绍

阅读表达题是 2021 年北京高考新增题型。本题要求阅读完一篇文章（300词左右，但模拟考试题文章篇幅略长一些），文体不限（2021年为说明文，2022年为记叙文，2023年为说明文），回答 4 道小题，包括细节信息题、改错题和开放写作题。

命题特点及考查点

第1,2 小题通常为获取事实信息题，主要考查学生获取语篇中重要信息，并根据问题组织语言做出精准、简洁的回答。

第3小题是判断正误及解释题。本题需要学生将错误信息部分下划线并进行解释。本题考查点在于判断理解、解释，语言表达及逻辑连贯方面的能力。

第4 小题为开放写作题，分值为5分，要求学生写一段40词左右的文段，就某一问题进行阐述或发表观点。本小题不仅考查考生把握文章作者观点以及运用语言发表观点、反映情感态度和价值观的能力，对考生的文章理解、观点输出和语言表达能力也提出了较大挑战，是考生普遍感到困难的一道题。

解题思路

针对第1第2小题，我们需要在理解原文信息的基础上进行信息梳理、概括、整合。我们也需要基于信息理解，建立关联，做出语言转换和表达。

1. 以**What**设问回答方式:

- 完整句子回答(注意时态一致)
- 用名词、名词性的短语、从句

2. 以**How**设问回答方式:

By doing sth. / 完整句子

3. 以**When**或**Where**设问回答方式:

介词短语、状语从句或完整句回答

4. 以**Why**设问回答方式:

- In order to do sth.
- To do sth.
- For doing sth.
- Because+句子
- Because of n./doing.

解题思路

第3题，判断正误并解释原因。

认真阅读文章并进行理解与题干关键词相关的文本内容，利用关键词在文章中定位答案，准确理解含义，必要时查看关键词前后句子的含义，以免错误理解。

解题时要进一步运用语法词法知识判断答案所在相关句子的肯定与否定含义。

解题思路

第4题，开放微写作

本题是一个简短的文段写作，不仅考查学生的英语表达能力，也考查学生的知识储备，认知能力和思维能力。创新写作时要审读题目，深入理解题目要求，结合文章主题、内容和题目要求，跳出原文，合理发挥。

第4小题设问方式

1. In addition to improving emotional health, **what do you think** are some other benefits of resolving an argument? (2021年北京高考)
2. Among Tom's qualities, **which one(s) do you think** will be important for us? Why? (2022年北京高考)
3. What benefits have you got from one of your good habits? (2023年北京高考)
4. **Who is the "Bessie" in your life?** How does he or she help you to pursue your dream? (2020年海淀期中)
5. **When do you think is the best time** for you to exercise? Why? (2021年西城一模)
6. **If you were free to choose a place to study in, where would you like to go? Why?** (2021年西城二模)
7. Apart from the tips mentioned in the passage, **what other ways** can you think of to reduce secondhand screen time? (2022朝阳一模)
8. Apart from touch, **what other way(s) do you often use** to express your love and care in your life? (2023年朝阳一模)
9. Please briefly **present what you can do** to improve your cybersecurity. (2021丰台一模)

题目类型	题目要求	例题分析
观点态度	就话题阐述自己观点	<p>1. In addition to improving emotional health, what do you think are some other benefits of resolving an argument? (2021 北京高考)</p> <p>2. Among Tom's qualities, which one(s) do you think will be important for us? Why? (2022 北京高考)</p> <p>3. What benefits have you got from one of your good habits? (2023 北京高考)</p>
个人经历	描述或想象个人经历	<p>4. Who is the "Bessie" in your life? How does he or she help you to pursue your dream? (2020 年 海淀期中)</p> <p>5. When do you think is the best time for you to exercise? Why? (2021 年西城一模)</p> <p>6. If you were free to choose a place to study in, where would you like to go? Why? (2021 年西城二模)</p>
解决问题	就某一问题给出解决建议	<p>7. Apart from the tips mentioned in the passage, what other ways can you think of to reduce secondhand screen time? (2022朝阳一模)</p> <p>8. Apart from touch, what other way(s) do you often use to express your love and care in your life? (2023 年朝阳一模)</p> <p>9. Please briefly present what you can do to improve your cybersecurity. (2021丰台一模)</p>

“观点态度类”问题思路分析

对于此类问题，以原文作者的观点为依托，以篇章主题为中心，围绕该主题联想相关的**平行概念**或**上位概念**，达到拓展思路的目的。

In addition to improving emotional health, **what do you think** are some other benefits of resolving an argument? (2021北京高考) **如何作答??**

平行概念:

emotional health (心理健康) —— physical health (身体健康)

上位概念:

个人成长 —— 个人品行 (个人) → 社会交往 —— 人际关系

Firstly, resolving an argument can enhance people's tolerance of differences, **since** they rationally discuss feelings and concerns during arguing. **Also**, it may result in better negotiation skills, **which** enable people to get along with others more easily while reducing conflicts. (40 words)

Among Tom's qualities, **which one(s) do you think** will be important for us? Why? (2022 北京高考)

I think creativity is important for us. First, being creative, we can have a stronger desire to study, experience and discover, so we can solve problems easily. Second, it can drive us to think out of box and find new solutions to problems, which brings greater breakthroughs in society. (49words) what,why+what, why

Being humble is important for us. Because it can always remind us to keep clear-minded and work harder, which is beneficial to our self-development. It can also make us more popular with people around us, because everyone tends to build a stronger bond with humble ones. (46 words) what+why+why

Being helpful is of immense value to us. As the saying goes, roses given, fragrance in hand. Helping others is actually helping ourselves, as it can not only bring happiness to others, but also joy and satisfaction to ourselves. Additionally, it is a way to show our individual value. (49words) what+quote+explanation

以上内容仅为本文档的试下载部分，为可阅读页数的一半内容。如要下载或阅读全文，请访问：
<https://d.book118.com/147131140101006160>